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Summary 

Sustainable design of wildlife friendly overpass crossings 

 

In the present age of remarkable economic growth and the resultant construction of the networks of 
expressways environmental problems are bound to occur. The existing landscape is undergoing significant 
changes and natural habitats are divided into ever smaller areas. Fragmented natural environment poses a 
significant ecological barrier to the movement of wildlife and migration routes severed with roads may have a 
barrier-like effect on the wildlife habitation conditions in a given area. Since the second half of the 20th 
century scientists have been devoting a lot of attention to the problem of sustainable protection of 
biodiversity and to developing environmental protection strategies. In many countries natural environment is 
protected by constructing habitat structures that underpassing or overpassing the roads function as 
environmental compensation measures and ensure favourable conditions for migration to wildlife. 

This monograph presents the problems of sustainable design of wildlife friendly overpass crossings. In 
chapters 2, 3 and 4 the main ecological, construction and environmental factors related to the design of new 
structures and to provision of enhancements in the approach, entry and deck areas of the existing structures 
are discussed. In order to convey its contents to the readers in the most effective way the monograph is 
illustrated with numerous examples of the existing structures. In chapter 5 the problem of planting overpass 
crossing areas with greenery, taking into consideration a variety of animal species migrating through the 
overpasess is presented. Recommendations as to the plantings have been formulated based on the query 
regarding the guidelines in this respect from many countries, on the review of the latest publications on 
ecological topics and on the analysis of the results of the author’s own research conducted over a number of 
years on various habitat structures with confirmed effectiveness. Chapter 6 contains the results of research 
on the noise and noise climate which can be used to implement proper enhancements in the habitat 
crossing and in its surroundings, thus contributing to mitigating the adverse impacts of infrastructure on the 
natural environment. 

Ensuring the permeability of landscape features to animal movements (that is ability of species to migrate 
freely) is the leading principle and the basis of effective mitigation of habitat fragmentation. The study results 
and the recommendations contained in the guidelines from many countries can be used to design more 
wildlife friendly crossings. Both very good designs, resulting in confirmed crossing effectiveness and bad 
examples to be discouraged are presented herein. 



 
 



 

Zusammenfassung 

Nachhaltige Planung von tierfreundlichen Tierdurchlässen 

 

Im Zeitalter der rasanten Wirtschaftsentwicklung und des Baus von flächendeckenden Schnellstraßennetzen 
entstehen Umweltprobleme. Die bestehende Landschaft befindet sich in einem starken Wandel und die 
natürlichen Lebensräume werden in immer kleinere Flächen unterteilt. Die zerstückelte natürliche Umwelt 
stellt eine bedeutende ökologische Barriere für Tiere dar und die Überquerung der durch Straßen 
unterbrochenen Migrationsroute kann das Leben der Wildtiere beeinträchtigen. Seit der zweiten Hälfte des 
20. Jahrhunderts befassen sich die Wissenschaftler verstärkt mit dem Problem des nachhaltigen Schutzes 
der biologischen Vielfalt und mit der Naturschutzstrategie. In vielen Ländern werden Lebensraumobjekte 
über und unter den Straßen gebaut, die einen natürlichen Ausgleich bieten und den Tieren gute 
Migrationsbedingungen gewährleisten. 

Diese Monographie stellt die Probleme der nachhaltigen Planung von tierfreundlichen Grünbrücken dar. In 
den Kapiteln 2, 3 und 4 werden die wichtigsten Umwelt-, Bau- und Umweltfaktoren im Zusammenhang mit 
der Planung neuer Anlagen und der Landnutzung in den Zugangs-, Angriffs- und Migrationszonen 
bestehender Anlagen behandelt. Die Monographie wurde mit vielen Beispielen bestehender Objekte 
bereichert, um ihren Inhalt dem Leser bestmöglich zu vermitteln. Kapitel 5 stellt das Problem der Begrünung 
von Grünbrücken mit Berücksichtigung von verschiedenen Tierarten dar, die dort verkehren. Die empfohlene 
Bepflanzung wurde auf der Grundlage von untersuchten Richtlinien in vielen Ländern, einer Übersicht von 
jüngsten Veröffentlichungen zum Thema Umwelt und der Analyse der eigenen mehrjährigen 
Forschungsergebnisse formuliert, die an Lebensraumobjekten mit bestätigter Funktionalität realisiert 
wurden. Kapitel 6 enthält Forschungsergebnisse zu Lärm und akustischem Klima, die in Folge 
entsprechender Bewirtschaftung einer Lebensraumüberquerung negative Infrastrukturauswirkungen auf die 
natürliche Umwelt verringern können. 

Die Sicherstellung der Durchlässigkeit der Landschaft, d. h. der Fähigkeit der Arten, sich frei zu bewegen, ist 
ein Leitprinzip und eine Grundlage für eine wirksame Verringerung der Lebensraumzerstückelung. Die 
Analyse von Forschungsergebnissen und Empfehlungen, die in den Richtlinien vieler Länder enthalten sind, 
liefert Vorschläge für Planung von freundlicheren Wildtierbrücken. Die in der Monographie enthaltenen 
Beispiele für verschiedene Lösungen stellen sowohl sehr gute Lösungen von Tierdurchlässen mit ihrer 
bestätigten Funktionalität als auch schlechte Lösungen vor. 



 
 


